
 POHLED KAZATELE NA SBOR NEJEN  ZA ROK 2008 

 

1 Osobní postřehy 

 

Není obvykle, aby kazatel psal o osobních záležitostech zrovna ve svém ročním pohledu na sbor. 

Dovolte mi, abych v tom letošním  napsal i několik osobních postřehů.  V tomto kalendářním roce 

ubíhá 10 let našeho společného působení ve sboru. Tak dlouhé období již snese částečné 

poohlédnutí  zpět a kratičké zastavení. Pak také vyžaduje pohled dopředu v určitém možná již 

zkráceném, ale ne plně ohraničeném, zatím mlhavém  horizontu.  

     S plnou zodpovědností, ale i s radostí mohu prohlásit, že toto období mého života i služby 

v Českém Těšíně považuji za jedno z nejplnějších a nejradostnějších etap mého života vůbec. Mnohé 

věci po kterých jsem toužil a jak jsem si představoval způsob vedení sboru se v mém životě naplnily. 

Nebojte se, nemyslím si o sobě více, než mi bylo z Boží milosti dáno. Bylo mi dáno zřejmě mnohem 

více, než jsme byl schopen vůbec uchopit a přijmout. Pokořuje mne to, ale zároveň ujišťuje o Boží 

lásce a věrnosti. Bůh mne má rád i s mým nepochopením, omezením, slabostmi  takového jaký jsem. 

Navzdory všem představám a očekáváním z Vaši    i mé strany  vím, že Pán miluje i celou naši rodinu a 

dovede ji ke svým záměrům časem svým.  To fascinující, co jsem dokázal pochopit je krása, symbióza, 

poslání Kristovy Církve. Moje služba a vůbec život by byly velmi omezené a nenaplněné bez Vás, bez 

Vaši dobrovolné, skvělé služby, plné lásky ke Spasiteli a lidem a bez pěkných vzájemných vztahů  

     Možná se blíží doba hledání jasného cíle a hranice na horizontu našeho působení ve sboru 

v Českém Těšíně. Modlím se, naslouchám, přemýšlím. Až se zvedne oblak Boží nad mým „stanem“, 

chci vykročit za ním. Nerad bych však tento oblak předcházel, nebo předběhl sám z důvodů ryze 

osobních, vztahových, nebo celo církevních zájmů. Rád bych ho následoval.  Proto jsem plně 

připraven pokračovat v práci, ale ještě více naslouchat a bedlivěji očekávat.       

     Prosím Vás tedy o přímluvné modlitby za citlivé srdce, které když zaslechne hlas svého Pastýře, 

jasně zareaguje a poslechne. Tento postoj považuji za velmi důležitý a klíčový k prohloubení a 

přemostění Božího požehnání v našem sboru na příští období i pro můj život i další službu v církvi.    

 

2 Kamínky z mozaiky Božího požehnání a péče  

 

2.1 Statistika členské základny 

  

V tomto roce nám Pán Bůh dal přijmout dalších 11 plnoprávných členů. Stali jsme se třetím největším 

sborem v naši církvi s celkovým počtem 205 plnoprávných členů.  Mám odvahu Vám to sdělit z tohoto 

důvodu, že ten údaj ctí Pána, je to jeho sbor a on sám přidává k němu nové znovuzrozené a pokřtěné 

členy. Je to jeho dílo. To, že v tom sboru chtějí lidé žít a pracovat, že se hlásí za členy, je Vaši 

zásluhou. Vytváříte obecenství příznivé, laskavé, radostné a svobodné. To přitahuje jiné. To mně 

osobně velmi těší a povzbuzuje.  

     Máme největší počet dětí do 18 let v celé naši církvi. V počtu 105 dětí. To znamená, že členové 

sboru si váží rodinného života a přijímají děti jako dar od Hospodina, což neznamená, že jen chaoticky 

a spontánně, bez prozíravého plánování. Přesto se nechají často překvapit a jsou schopni přijímat 

„Boží dárečky“ s vděčností a důvěrou, jako Boží požehnání. Narodilo se nám 8 dětí: (Ciencialová 

Anatolie Valentina, Rajcová Emma, Heczko Jakub, Putnocký Jan, Boszczyková Julie, Fursova Veronika, 

Heczko Filip, Heczková Vanesa.              S rodiči do sboru přišly 2 děti: Hurta Miriam, Hurta Judith).  



     S našimi přáteli  a mládeží je nás tedy kolem 350 osob. To je údaj, který nás nutně povede 

k otázce, co bude dál? Každý strom, nebo buňka vyroste do určité velikosti a pak se již „jen“ 

rozmnožuje. Plodí další buňky. Dokážeme dál růst, vytvářet a udržet příznivé podmínky růstu? 

Možná, že při moudrém a prozíravém vedení a plánování ano. Možná, že Pán Bůh vystrojí někoho 

z Vás k založení nové práce, stanice, nebo buňky. Naslouchejte Pánu a nechte se vystrojit a vyslat.  

     Každým rokem máme ve sboru poměrně vysoký počet svateb. Letos to bylo trochu méně (4 svatby 

členů + další  pozdějších členů).  Vacek Viktor + Czudková Ester, Tomoszek Jakub + Czudková Tamara,  

Šebeš Pavol + Křižánková Jana,  Kotas Daniel + Jančyková Markéta.  

To je znamení, že uznáváme manželský stav za požehnání, důsledkem čehož je ve sboru generačně 

největší počet mladých manželských párů. Následuje skupina věkově středních manželství.  

     V tomto roce nám nikdo nezemřel. Zdá se, že se těšíme poměrně dobrému zdraví a případně 

nemocní se uzdravují skrze lékaře, nebo modlitby. Je to důkaz, znamení, že přijímáme Večeři Páně 

hodně? (1. Kor. 11, ) Přijímejme ji, prosím s ještě větší radostí a čistým srdcem, které přináší svému 

Pánu radost,  i sobě navzájem. Přesto bych Vás rád povzbudil: „Je- li kdo nemocný, ať zavolá starší 

sboru...“ Možná málo využíváme tuto možnost, navzdory tomu, že Pán Bůh skutečně naplňuje svá 

zaslíbení, čehož jsme byli několikrát svědky i mezi námi.  

     Křest proběhl 16.11. 2008. Pokřtěni byli:  Firlová Krystyna,  Folwarczná Aneta, Hlawiczka Jan, 

Chobot Jakub, Pindejová Tereza, Zagorová Dagmar. Radujme se spolu s anděly, že se rodí nové děti 

do Božího království.  

 

2.2  Vedení sboru 

 

     Staršovstvo.  Volby, které proběhly začátkem roku jsme považovali za velmi důležitý mezník, 

z toho důvodu, že po mnoha létech služby docházelo k výměně několika bratrů. Zvolení bratři se ujali 

s nadšením svých úkolů jako vedoucí odborů sborových služeb, aniž bychom postřehli újmu. Navíc, co 

do předchozího počtu,  jsme získali  bratra, který se stal pokladníkem. Ten se ujal funkce velmi 

plynule, navázal na svého předchůdce, že ani jediná korunka nezůstala ležet ladem, ale byla včas 

zaevidována a použita dle potřeb a řádně vyúčtována.  Díky za zralost a schopnost delegovat těm, 

kteří předávali, ale i přijímali nové úkoly  a služby. Díky těm, kteří vedli jednotlivé odbory dlouhou 

dobu, s oddaností a láskou.  

     Starší ve „výslužbě“. Nově byla koncipována služba bývalých a odstupujících starších. Tito bratři se 

těší uznáním ve sboru, byli sboru představeni a sborem akceptováni. Někteří z nich přijali nové služby 

v jiných oblastech. Povzbuzuji opět sbor, aby využil zkušeností a praxi těchto bratrů a nechal se jimi 

obohatit. Bratry prosím, aby využili své jedinečné postavení a očekávali na pokyn od Pána, jak být 

ještě použit  pro něho, jak nezestárnout, ale dozrát.    

     Vikář.  Zkušený bratr Josef Sliž je darem pro náš sbor. Svým pastýřským obdarováním, hloubkou 

zvěstovaného Slova i jinými dary dokáže vystihnout a doplnit to, co dosud nebylo pochopeno a 

vystiženo. Jsme vděční, že koncem roku 2008 byl uveden předsedou RCB do vikářské služby a byl 

požehnán. Požehnáním, které se mu dostalo bude jistě působit k více efektivní a požehnané službě 

našeho sboru uvnitř, ale i navenek.  

 

2.3  Vize sboru 

 

Nové staršovstvo si uvědomuje potřebu rozšířit, prohloubit a z části změnit dosavadní sborovou vizi. 

Zaměřujeme se na modlitbu Pána Ježíše ze 17. kap. Janova evangelia. To je pro nás stěžejní text. Jak 



vyslovené důrazy Kristovy o církvi můžeme prakticky naplňovat v našem sboru? Jaká je naše identita, 

autorita, paradigma a rovnováha. Dost času jsem osobně, ale i se svými bratry věnoval hledání naši 

sborové vize. Studujeme Písmo, modlíme se, abychom dokázali vystihnout vše potřebné. Na dalším 

výjezdním zasedání ST v červnu se pokusíme naše hledání koncipovat jasně, stručně a představit pak 

celému sboru. 

  

2.4 Rozmanitost služeb 

 

Jsem vděčný, že i v minulém roce  mnozí z Vás pokračovali ve službě, kterou přijali od Pána. Možná, 

že se někdy cítíte unaveni a nepochopeni. Stálá, systematická, věrná práce může způsobit ztrátu 

smyslu, nebo nespokojenost. Marek Eben zpívá, že: „Stále na tom makám a ono to není hotovo.“ 

V Božím království mnohé bude hotovo, až na věčnosti. Zatím máme pracovat, budeme občas 

nepochopeni, občas se někomu nezavděčíme, nepodaří se nám mnohé. Budeme si klást otázky, zda 

to má význam. Rád bych Vás povzbudil: „Význam to má. Někdy ovoce zahlédneme již nyní, mnohé až 

na věčnosti. Nebuďme šokováni, když nás potká  protivenství, nezájem, nevděk. To je znamením, že 

následujeme Pána. Není učedník větší nad mistra. Pán byl pronásledován i my budeme. Není to 

snadné, nést příkoří. Není ani dobré nad tím naříkat, hledat viníky, rezignovat. Sami bychom se 

okradli o Boží požehnání a pokoj. Využijme proto těchto situací, jako výzvu k poznání sebe sama, jako 

příležitost k růstu a možnost se ještě více přiblížit ke svému Pánu.  

    Rád bych poděkoval Vám všem, kteří jste v minulém roce pokládali další kamínky v té Boží mozaice. 

Podíleli se na obnově lidských duší. Připravovali a vedli letní tábory, campy, různé aktivity, pracovali i 

fysicky. Modlili se a povzbuzovali jiné. Dík za Vaši věrnou, pravidelnou  službu po celý rok, v mnoha 

oblastech sborového života (vedení, pastoraci, evangelizaci, uctívání, vyučování, diakonii a 

hospodářské oblasti. Ve všech týmech, skupinkách i buňkách, ve všech generacích.  V Karvinské 

stanici, ve Filadelfii a Fontáně.). Ať Vás Pán Bůh velmi požehná i s celými rodinami.  

     Velmi skvělé a jedinečné se zdá zapojení určité části sboru do nedělních bohoslužeb. Rozvíjejme 

tento dar sdílení, osobních svědectví a vyznání, výzev za přímluvné modlitby. Přicházejme do 

shromáždění připraveni s něčím, co jsme přijali od Pána ke společnému užitku.   

     Máme možnost využít i pravidelné večery chval a modliteb. Tato společenství mají za cíl oslavit 

Pána a složit břemena, která nás tíží, nebo pomoci jiným složit břímě a vzít jho Kristovo na sebe.  

 

2.5 Požehnání ve finanční oblasti 

 

I když samostatná finanční zpráva je na stole, chci vyjádřit díky Pánu za to jak o nás v této oblasti 

pečuje. Činí to skrze Vaše ruce a ochotná srdce. Jsme velmi vděčni za finanční oběti, dary i desátky. 

Za ty pravidelné, ale i mimořádné, kdy na různé akce a konkrétní potřeby byly vybrány nemalé 

částky.  

     Rád bych se zmínil i o podpoře z jiných zdrojů. Z rozpočtu našeho města jsme získali určitý obnos 

financí na výměnu oken před rokem v modlitebně, vloni ve sborovém domě. Další prostředky pro 

rekonstrukci topení a sociálního zařízení jsou na cestě.  

     Pro podporu Filadelfie každým rokem přijímáme finanční dotace z různých státních úřadů. 

Nedokážeme si již dnes představit existenci Filadelfie bez těchto prostředků, ale ani fungování sboru 

bez Filadelfie, zvláště ve službě mladé generaci.  

     Díky všem, kteří se jakýmkoli způsobem podíleli na finanční podpoře důležitých existenčních a 

funkčních záležitosti.  



2.6 Důraz na životní styl 

 

Velmi důležitou oblasti, kterou jsme se zabývali byl důraz na důležitost svědeckého života členů sboru 

na pracovištích, ve škole, v sousedských vztazích. Díky Pánu, že máme ve sboru zastoupeny mnohé 

profesní skupiny. Modlili jsme se před sborem za několik z nich a pověřovali službou na pracovišti 

(učitelé, zdravotníci, matky v domácnosti). Každá práce, kterou konáte, škola ve které studujete, 

dům, ve kterém bydlíte je pro Vás misijním polem. Je to místo Vašeho uctívání Pána. V těchto 

důrazech na životní styl a vysílání s modlitbou  budeme i v budoucnu pokračovat. 

 

3 Kamínky našich nedostatků a slabosti 

 

3.1 Biblické vzdělávání 

 

I když sbor je rozdělen do mnoha generačních i dalších skupin, ve kterých probíhá biblické vyučování, 

nepodařilo se nám v minulém roce zapojit do tohoto procesu další nezařazené sestry a bratry. Jsme 

stále v procesu proměny vzdělávání sboru mezi klasickým modelem biblických hodin a učednickým 

modelem (zapojením většiny do buněk, skupin z důvodu studia Písma, sdílení, osobních vztahů a 

přímluv). Jsem přesvědčen, že nám Pán dává milost a vede směrem pochopení důležitých principů 

pro další milé členy stojící zatím opodál. 

     Nedařilo se nám ani v minulém roce znásobit buňky, ani skupinky formou přirozeného dělení. 

Přesto bych rád vyjádřil vděčnost za všechny jednotlivce, kteří se vloni do procesu růstu zapojili. Je to 

jeden z důkazů, že naše práce není marná. Pán otevírá lidská srdce a probouzí v nich touhu po 

poznání Pána.  

 

3.2 Vztah k hostům a lidem v problémech 

 

Uvědomuji si, že i toto je proces, kterým procházíme a s podobnými postřehy jsem se již sdílel 

v minulé zprávě. Když si všimneme našeho sálu po nedělních bohoslužbách, zjistíme, že občas někdo 

někde postává, nebo sedí zcela sám. Někteří z těchto hostů se pak zvednou a již je neuvidíme. Nelze 

ohlídat najednou všechny návštěvníky a stává se, že nám někdo proklouzne. Nemusí se to stát. Chci 

poprosit o citlivost a otevřený zrak. Je to skvělá příležitost navázat s lidmi vztah, když už měli tu 

odvahu a přišli mezi nás. Pokusme se taktně oslovit, respektujme jejich svobodu v otevření se, 

věnujme jim svoji lásku.  Máme pak příležitost pozvat je na kávu a seznámit se.  

     Máme ve sboru naše bratry a sestry, kteří prožívají duchovní problémy, zranění, bolest 

z narušených vztahů. Je skvělé, pokud můžeme použít telefon, jako nástroj pastorace. Rád bych Vás 

poprosil o citlivý vztah k této skupině lidí. Milé slovíčko, povzbuzení pomáhá. Napomínání bez 

naslouchání, moralizování bez hlubokého vztahu boří již tak křehké vztahy a působí ještě větší izolaci 

a bolest těch,  kteří jsou zranění a tedy přecitlivělí vůči jiným.   

 

3.3  Nově obrácení 

 

Díky Pánu, že jsou mezi námi lidé, kteří v několika posledních létech přijali Krista. Je z nich veliká 

radost. Jejich postoje a nadšení nás někdy zahanbují. Oni však mají své specifické problémy (nevěřící 

příbuzné, charakterové vlastnosti, které potřebují proměnu, citlivost na kritiku a na naše „křesťanské 

posvěcené nešvary“...). Právě tito milí bratři a sestry se pustí z vervou do služby. Obětují celý život, 



čas, dary pro Pána. Po několika létech se někteří z nich zlomí, padnou, nemají sílu vstát. Cítí se 

vyčerpaní, využití, nebo zneužití, zklamání Bohem i lidmi. Myslím, že těmto zápasům nových křesťanů 

málo rozumíme. Potřebujeme se zaměřit důkladněji a dlouhodoběji na výchovu k učednictví. Být 

s nimi trpěliví, učit, budovat, nepřetěžovat prací. Potřebujeme jim více naslouchat. Nenavádět 

k úplné izolaci od světa, z kterého byli obráceni. Učit je zůstávat ve světě, ale nesplynout se světem. 

To nakonec není jen problém této skupiny, ale nás všech.  

 

3.4 Nepochopení vztahů ke světu 

 

     I nám dlouholetým křesťanům hrozí: 

     Izolace bez přátel ve světě. Přestáváme světu rozumět, zavíráme se do sebe. Nepůsobíme jako 

světlo a sůl. Svět máme milovat. 

     Splynutí ze světem. Přesouváme hranice mezi zákonictvím a hříchem. Jdeme na kompromis se 

životním stylem světa a dokonce s hříchem. Svět máme nenávidět.  

     Potřebujeme nově pochopit toto tajemství nepřizpůsobení a přizpůsobení se světu. To nám 

pomůže udržet rovnováhu života a zároveň otevře cestu ke Kristu dalším lidem.  

 

3.5 Narušení vztahů ve sboru 

 

Prožíváme jeden zvláštní jev. Máme ve sboru mnoho drobných živnostníků a podnikatelů. Není pro 

ně snadné v tomto někdy dravém světě si udržet křesťanské etické hodnoty podnikání. Jejich 

případné zakolísání, problémy ve finanční oblasti mají okamžitý dopad na vztahy ve firmě, mnohem 

více pak ve sborovém životě i ve vztazích navenek. Je to jev, který si potřebujeme uvědomit a 

v případě potřeby řešit. Vůbec pracovně právní vztahy, kterými je náš sbor typický jsou složité. 

Zasahují do našeho sborového života. Navrhuji jen pár podnětů k řešení: 

 Případné problémy, které zasahují do vztahů ve sboru nenechávat přezrát. Pokusit se 

komunikovat a s Boží pomocí moudře řešit. 

 Nově svůj život zasvětit Bohu s rozhodnutím nejít na kompromis za žádných okolností ve 

sféře svého podnikání 

 Nezneužít vztahů podřízený – nadřízený pod zamínkou bratrských vztahů 

 Je- li to možné nevnášet do sborového života problémy pracovní. Pokud to možné není, tím 

více platí předešlé podněty. 

 

 

4 Připravené kamínky sborové mozaiky do budoucna  

 

4.1 Projekt 40 D 

 

Jsem velmi rád, že nám Pán Bůh položil na srdce myšlenku pokusit se zaměřit celý sbor na společný 

objekt. Dosavadní průběh studia Písma na základě knihy R. Warrena nás ujišťuje v domnění, že jsme 

se vydali správným směrem. Povzbudivé je, že většina sboru se do projektu zapojila s velikým 

nadšením a očekáváním. Kniha je čtena v mnoha rodinách, buňky jsou naplněny a plně obsazeny, 

kázání  bývají obsáhlá, možná, že taky podnětná.  

Je dobré si připomenout pár poznatků: 



 Samotná kniha, ač dobře napsaná nepromění náš život. Je pouze prostředkem k lepšímu 

pochopení Písma. Jen ono má moc proměny a obnovy.  

 Samotný projekt, ani program nedokáže mnoho změnit. Může být však dobrým nástrojem ke 

sblížení, prohloubení vztahů. Může zažehnout touhu věřících po pokračování a budování 

učednického modelu.  

 Budeme- li prožívat, že nás Pán Bůh vede dál, zůstaňme, prosím v tomto výchovném procesu, 

třeba změněném, ale pokračujícím dál. Věřte, že je to investice, která bude zúročená 

částečně v tomto životě, pak dokonale na věčnosti.  

 

4.2 Využít program pro nedělní bohoslužby („Cílevědomá církev“) 5/2009- 6/2010 

 

4.3 Cíleně promýšlet a delegovat do služeb obdarované nové členy sboru /2009 - 2010 

 

 Permanentně  

 Formou osobních rozhovorů 

 Formou ankety duchovních darů 

 

4.4 Vytvoření  nových specificky zaměřených skupinek / 2009 - 2012 

 

 modlitební  - bojující za potřeby sboru i světa 

 teologickou - řešící složité biblické a náboženské otázky 

 poradenskou – zabývající se těžkými psychickými problémy a krizemi 

 rodinné péče a výchovy - podporující mladé rodiny 

 diakonijní – zabývající se  těžkými sociálními  problémy - doplnit stávající pastorační o další 

oblasti (lidé opuštění, závislí, běženci,  vězněni, nespravedlivě stíhání, slabí)  kontakt na SD a 

jiné organizace 

 pracovní – zabývající se fysickou  pomocí lidem, kteří si sami pomoci nemohou 

 misijní podpůrnou – připravující půdu pro misionáře a podporující misionáře  

 misijní globální – kontakt na organizace řešící globální problémy lidstva 

 misijní multikulturní – služba  Romům, Vietnamcům, Korejcům 

 misijní, pro založení nové stanice 

 kreativity a umění – příprava programů, bohoslužeb, (malé formy , poezie...) 

 

Prosíme o Vaše modlitby a v případě obdarování pro určitou oblast o zapojení se do těchto služeb. 

Potřeby jsou stále veliké. Pán Ježíš ještě stále volá do své vinice. Prostor pro využití obdarování je ve 

sboru velmi pestrý. Nechte se, prosím inspirovat důrazem R. Warrena. „Bůh nás stvořil, aby nás 

miloval a dal každému z nás určitý záměr.“ Jen v tomto kontextu budeme smysluplně a spokojeně žít.   

 

4.5 Prohlubování a koordinace stávajících Týmů, generačních skupin, buněk a služeb 

 

4.6 Zopakování průzkumu („Přirozený růst církve“) konec 2009/ 2010 

 

4.7 Stavební úpravy a rekonstrukce 

 



Z důvodu rostoucího počtu a potřeb mladé generace potřebujeme další místnosti. Nejschůdnější 

varianta se jeví v současnosti přístavba ke sborovému domu. Dále je nezbytná rekonstrukce 

sociálního zařízené v kostelíku a výměna kotlů. Potřebujeme: 

 

 Společné modlitby za připravované akce 

 Moudrost k promýšlení  způsobu, časového harmonogramu a priorit úprav 

 Ochotná srdce ke spolupráci a podpoře  

 

4.8 Rozvíjení stanice v Karviné 

 

Zpráva je přiložena pracovníky z Karviné. Přejeme bratrům a sestrám Boží milost až k vybudování 

samostatného sboru. 

 

5 Závěr 

 

Budu velmi rád, pokud tento materiál nebude jen „pohlcovačem“ Vašeho cenného času. Pokud jsem 

to napsal takto obsáhle, je to proto, že rozsah sborové práce je obsáhlý. I tak nikdy neobsáhneme vše 

potřebné a vzácné. Považuji tyto myšlenky za důležité jako skutečné kamínky do mozaiky, která se 

skládá pomalu, v našem případě alespoň další jeden rok. Přeji sobě i Vám, abychom za rok, dá-li Pán 

vytvořili ještě plnější obraz mozaiky Božího království na zemi a jeho Krále Ježíše Krista. Ať se zjevuje  

nad námi jeho sláva, láska i moc.  

 

S láskou a úctou 

Tadeáš Firla 


